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بازدید وزیر کشور از غرفه گروه بهمن 
در نمایشگاه حمل و نقل و خدمات شهری 

تاکید بر استفاده از محصولات داخلی
 به ویژه در بخش خدمات شهری 

احمد وحیدی وزیر کشــور در حاشــیه بازدید از غرفه بهمن در هجدهمین 
نمایشگاه حمل و نقل، عمران و خدمات شهری گفت: تمامی اتوبوس سازان داخلی 
مورد حمایت ما هســتند و تاکنون قراردادهای مختلفی منعقد شده که پیش از 
این در کشور سابقه نداشته است.به گزارش مردم سالاری آنلاین،احمد وحیدی 
گفت این محصولات بیانگر توانمندی های داخلی است. امیدواریم با داخلی سازی 
هرچه بیشتر، ارزش تولیدات داخلی بالاتر برود. هرچه میزان داخلی سازی بیشتر 
شــود اقبال وزارت کشور به عقد قراردادها بیشتر می شود.وزیر کشور به استفاده 
از ظرفیت های داخلی به ویژه در بخش خدمات شــهری اشاره کرد و گفت: در 
حال حاضر برخی شهرداری ها از تولیدات داخلی استفاده می کنند و به مرور در 
صورت ارائه محصولات بیشتر، شهرداری های دیگر نیز از ظرفیت این محصولات 
بهره خواهند برد.وزیر کشــور در حاشیه این بازدید از اتوبوس ۱۲متری شهری،  
فورس ۶تن و ۸تن، کامیون شــیلر ۶تن، موتورســیکلت های برقی و چهارچرخ،  
مینی ون اینرودز که از محصولات تولیدی گروه بهمن هستند بازدید کرد.گفتنی 
است گروه بهمن در تولید محصولات متفاوت برنامه  داخلی سازی خود را به قوت 
پیگیری می کند. بهمن دیزل طی یک ســاله گذشته توانسته بخش بدنه فورس 
را داخلی ســازی کند. همچنین ۳۰درصد اتوبوس ۱۲متری اســنا نیز با اتکا به 
توانمندی داخلی تولید می گردد. در خصوص اشتغالزایی نیز گروه بهمن در یک 

سال گذشته بیش از ۱۵۰۰ نفر انسانی خود را افزایش داده است.

محصولات گروه  بهمن در کیفیت بی نظیر است
فرهاد طهماســبی نماینده مردم نیریز در مجلس در حاشیه بازدید از غرفه 
گروه بهمن در هجدهمین نمایشگاه حمل و نقل،  عمران و خدمات شهری با بیان 
اینکه کیفیت محصولات گر وه بهمن نسبت به دیگر خودروسازان بی نظیر است، 
گفت: گروه  بهمن را می توان جزو خودروســازان موفق کشور به حساب آورد که 
همیشــه در کیفیت جلو بوده است.به گزارش مردم سالاری آنلاین،وی در ادامه 
گفت: طی بازدیدی که از این گروه داشتیم، می توان گفت با ذهنیتی که از گروه 
بهمن داشتیم انتظار داشتیم طبق همیشه بهترین محصولات را در گروه بهمن 
ببینیم.وی گفت: ســه شنبه هفته گذشته در مجلس شورای اسلامی نشستی را 
با حضور مدیرعامل گروه بهمن داشــتیم که بیشتر مباحث در خصوص تامین 
اتوبوس و وســایل حمل و نقل درون شــهری بود و از ضرورت واردات ماشــین 
آلات برای ناوگان حمل و نقل از شرکت های خارجی که در دفاع از شرکت های 
خودروساز داخلی بود، مطالبی مطرح شد. به گفته این نماینده مجلس، نیاز است 
مســئولان ارشد کشوری از نزدیک محصولات گروه  بهمن را ببینند؛ محصولان 
این گــروه را در تمام حمل و نقل های درون شــهری، در مقیاس های بزرگ و 
کوچــک، کم حجم و پرحجم، به کار برد.طهماســبی با بیان اینکه گروه  بهمن  
ابتکارات خوبی به کار برده اســت و امکانات و تجهیزات بــه روزی دارد که در 
مقایســه با محصولات خارجی هم  بهتر اســت، گفت: با دیدن محصولات گروه  
بهمن این تصمیم را گرفتم جلسه ای با مسئولان شهرداری برگزاری کنیم تا از 
این به بعد شــهرداری ها از محصولات گروه بهمن استفاده کنند.همچنین عزت 
الله اکبری تالار پشتی نماینده مردم تهران در مجلس در حاشیه بازدید از غرفه 
گروه بهمن در هجدهمین نمایشگاه حمل و نقل، عمران و خدمات شهری گفت:  
به حوزه حمل و نقل و بار بی توجهی شده است و در حال حاضر نیز وزارت راه 
و شهرسازی از برنامه های توسعه و بهسازی حمل و نقل عمومی عقب هستند اما 
در جلســات گلایه می کنند ولی پای کار حاضر به نوسازی ناوگان حمل و نقل 
نیســتند.این نماینده مجلس در همین رابطه افزود:  ما از وزارت راه و شهرسازی 
گلایه مندیــم. ایران باید علاوه بر تامین نیازهای داخلی بتواند مرکز منطقه در 

سطح بین المللی باشد. 

گروه بهمن در کنار تامین نیازداخل
 صادرات را هم درپیش بگیرد

علیرضا ســلیمی نماینده شــهر محلات در مجلس در حاشیه بازدید از غرفه 
گروه بهمن در هجدهمین نمایشــگاه حمل و نقل،  عمران و خدمات شــهری 
ضمن تشــکر از برگزار کنندگان این نمایشگاه گفت: این نمایشگاه محصولات 
داخلی را به نمایش گذاشــت و باعث شد محصولات جدید دیده شود؛ متاسفانه 
شــهرداری اقدام به واردات اتوبوس دست دوم کرده است در حالی که می توانند 
با تولیدکنندگان داخلی قرار داد ببندند، این کار باعث می شود تولید جان بگیرد 
و توان مقابله با تحریم فراهم شود.وی گروه بهمن را یکی از خودروسازان موفق 
کشور دانست و گفت: از آنجایی که گروه بهمن وابستگی کمی به دولت دارد و به 
دلیل اینکه بخش خصوصی آن را مدیریت می کند،  سرمایه گذاری هم متعلق به 
بخش خصوصی است،  گام های بلندی را برای تولید انواع خودرو برداشته است.

به گفته این نماینــده مجلس،  یکی از ویژگی های گروه بهمن،  تنوغ محصولات 
است که این گروع با تنوع بخشی توانسته خلاهای دیگر خودروسازان را پر کند.
سلیمی چندین ویژگی برای گروه بهمن برشمرد و گفت: ویژگی دیگر این گروه 
این اســت بر خلاف سایر خودروســازان دولتی که زیان ده هم هستند،  اما این 
گروه زیان ده نیست و این مورد یک حسن به شمار می آید، علت آن هم همین 
خصوصی بودن آن اســت.وی در ادامه ویژگی ســوم گروه بهمن که مربوط به 
اشتغال است را بیان کرد و گفت: گروه بهمن در سال های اخیر در حوزه اشتغال 
توانسته کارهای مثبتی انجام دهد؛ به دلیل توسعه محصولات اشتغال زایی خوبی 
داشته است. در بحث داخلی ســازی نیز این گروه فعالیت های مثبتی داشته و 
این موضوع نشــان از حرکت مثبت رو به جلو گروه بهمن است.همچنین بهزاد 
رحیمی نماینده مردم سقز و عضو کمیسیون صنایع در مجلس شورای اسلامی در 
حاشــیه بازدید از غرفه بهمن با تاکید بر اینکه ســهم محصولات تجاری گروه 
بهمن در بازار به نسبت سایر خودروسازان بیشتر است، بیان داشت: البته زمانی 
می توانیم رضایت داشته باشیم که سهم داخلی سازی در این محصولات بیشتر 
باشد.رحیمی خاطرنشــان کرد: باید شرایط تسهیلات لازم برای تولید کنندگان 

فراهم شود و به نوسازی ناوگان حمل و نقل توجه کنیم.

مذاکره با چینی ها برای ورود به بندر چابهار
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی اظهار داشت: در حال حاضر کشورهای 
چین، ازبکســتان، قزاقستان و روســیه برای ورود به بندر شهید بهشتی چابهار 
درخواســت هایی داشتند که مذاکرات جدی هم با چینی انجام داده ایم.علی اکبر 
صفایــی درگفت وگو با ایلنا درباره گلایه صاحبان بار و تجار درباره طولانی بودن 
تردد کشتی ها بین بنادر شمالی و بنادر روسیه بطوریکه طبق گفته دبیر انجمن 
کشتیرانی  یک کشتی ایرانی حداکثر ۱.۵ سرویس در ماه می تواند در این مسیر 
انجام دهد، اظهار داشــت: معطلی در این مسیر وجود ندارد و خط لاینر در خزر 
فعال هستند و تمام ترددهای باری در این مسیر در حال انجام هستند به طوریکه 
تردد کشتی باری درمسیر رفت در ۵ روز به انجام می رسد و البته عملیات بندری 
به آن اضافه می شــود.وی در پاسخ به این سوال که مدت زمان عملیات بندری 
در بندر آستاراخان روسیه چقدر است؟ ادامه داد: برنامه زمان بندی کشتی لاینر 
تعریف شده و وجود دارد و مدت زمان تردد بسیار کمتر از آنچه که گفته شده، 
بوده  اســت و مســیر تردد از بنادر شمالی تا بندر قزاقستان با احتساب اینکه در 
طول مســیر در دو بندر هم توقف داشته باشــند تنها ۶ روز زمان می برد و اگر 
کشتی از بندرانزلی به طور مستقیم به آستارا خان روسیه حرکت کند مدت زمان 
ســیر بیشتر از ۵ روزه بیشتر نیست اما مدت زمان پهلوگیری و عملیات بندری 
به میزان تخلیه و بارگیری بســتگی دارد و در برخی مواقع کشــتی در لنگرگاه 
بنادر به دلایل متعدد متوقف می شود.مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی درباره 
ســرمایه گذاری روس ها در بنادر شمالی ایران گفت: روس ها وارد سرمایه گذاری 
در بخش لجستیک ایران شدند و برای سرمایه گذاری در حوزه به دلیل مشکلات 
ایجاد شــده پس از جنگ با اوکراین، جدی هســتند. به طوریکه تا به  امروز ۱۲ 
جلســه بررسی موضوعات مرتبط با ســرمایه گذاری در بنادر ایران را با روس ها 
پشت سرگذاشته ایم اما هنوز ارزش قرارداد و جزییات آن مشخص نیست.صفایی 
درباره ضرورت لایروبی ولگا تاکید کرد: در حال حاضر مشــکل تردد به روسیه و 
بنادر روسی لایروبی ولگا است و این باره جلسات و مذاکراتی با روس ها داشتیم و 
روس ها بر مناقصه لایروبی ولگا کار می کنند و شرکت های ایرانی هم در مناقصه 
لایروبی ولگا حضور دارند .معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه باید عمق 
مناســب در خزر برای تردد کشتی ها ایجاد شود، ادامه داد: تراز آب دریای خزر 
به ۱.۵ متر کاهش پیدا کرده که این کاهش عمق بر عملکرد بنادر شمالی موثر 
بوده به ویژه بنادر شمالی دریای خزر که عمق آنها کمتر است، از این رو روس ها 

لایروبی ولگا را در دستور کار دارند.  

خودرو

خبر

ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به قطع آب ۲ هزار و 
۸۰۰ مشــترک بد مصرف آب در کلان شــهر تهران برای 
ســاعت هایی در روز گفت: در شرایط فعلی تنها ۳۷ درصد 
سدها پر هستند. فیروز قاســم زاده درباره تعداد شهرهای 
دارای بحران آبی اضافه کرد: ما برنامه ریزی کردیم که قطعی 
نداشته باشیم، گرچه کشور در محدوده تنش آبی قرار دارد 
و وارد کمبود آبی شدیم. علیرغم اینکه کمبود آب داریم اما 
قطعی آب شرب برنامه ریزی شده نداریم البته در شهرهای 
مختلــف طرح های اضطراری یا هدف مدیریت ریســک را 
دنبال می کنیم. اکنون برای ۱۳۲ شــهر طرح اضطراری و 

مدیریت ریسک انجام می دهیم.
ســخنگوی صنعت آب تاکید کرد: از نظر شاخص بین 
المللی کشــور ما در تنش آبی قرار دارد اما در مدل برنامه 
ریزی آبفا هیچ شهری در این شرایط قرار ندارد، اما با توجه 
به اینکه احتمال می دهیم بارندگی پاییز نداشــته باشــیم 
مدیریت ریســک انجام می دهیم. البته لازم به ذکر اســت 
که مشــکلی در بخش تأمین آب شــرب وجود ندارد و در 
شهرهایی نظیر اصفهان، خوزستان، ایلام و استان های فلات 
مرکزی مشکلاتی برای تأمین آب کشاورزی وجود دارد. که 
برای این شهرها طرح های اضراری مدیریت محیط زیست 
را دنبال می کنیم تا با مشــکلی مواجه نشــویم. اما به این 
معنی نیست که تنش آبی و قطعی آب وجود داشته باشد.
قاســم زاده با اشــاره به اینکه آب تعدادی از مشترکان بد 
مصرف قطع شــده است اســت در این زمینه توضیح داد: 
حدود ۲۸۰۰ مشــترک بدمصرف در تهران داریم که طی 
یک هفته اخیر، بعد از دریافت اخطارها، یک نوبت قطع آب 
برای این مشــترکین اعمال شد و قطع آب برای مشترکین 
بدمصرف در صورت عدم توجه به اخطارهای پیامکی و بعد 
از درج اخطار در قبوض، اعمال خواهد شد.فیروز قاسم زاده 
سخنگوی صنعت آب در نشست خبری گفت: امسال برای 
سومین سال متوالی وارد پاییز خشک شدیم. بارش های که 

وجود دارد بیشتر در نواحی شمالی متمرکز شده اند.
وی اضافه کرد: طبق آمار و ارقام ســه میلیون بارندگی 

دریافــت کردیم که نســبت به مدت مشــابه کاهش ۴۴ 
درصدی وجود دارد.ســخنگوی صنعت آب اضافه کرد: آمار 
ســدها ۸۷۰ میلیون است که نســبت به سال گذشته ۱۲ 
درصد کاهش ورودی وجود دارد. ضمن آنکه کاهش ورودی 
آب سدها در مقایسه با ۵ ساله گذشته به ۳۰ درصد کاهش 
یافته اما طبیعی اســت زیرا سالهای اخیر وارد سالهای های 
خشــک شده این.قاسم زاده تصریح کرد: خروجی ها ۱۹۵۰ 
میلیون متر مکعب است که نسبت به سال قبل ۱۱ درصد 
کاهش داشته اســت. همچنین در شرایط فعلی ۳۷ درصد 
مخازن ســدها پر هستند.قاسم زاده اضافه کرد: کشور ما از 
۱۲ سال پیش طبق شاخص های بین المللی وارد تنش آیی 
شــده است، اگر سرانه آب کمتر از ۱۷۰۰ متر مکعب کمتر 
باشد وارد تنش آبی و اگر سرانه زیر ۱۰۰۰ متر مکعب باشد 
وارد کمبود آب شده و آثار آن ملموس خواهد بود به طوری 

که در زندگی مردم پدیدار خواهد بود و این کمبود احساس 
می شود. به همین دلیل باید مدیریت مصرف آب در دستور 
کار قرار بگیرد.وی افزود: در ســال آبی گذشــته بر اساس 
برنامه ریزی هایی که اتفاق افتاد با کمبود آب مواجه نشدیم. 
به طوری که یک اجماع خوبی بین مردم و دولت اتفاق 
افتــاد و ما از این پیک گذر کردیم.ســخنگوی صنعت آب 
تصریح کرد: ۴۰ درصد آب شــرب تهران از منابع سطحی 
اســت و در حال حاضر ســدها ۱۹ درصد پرشدگی دارند.

قاســم زاده با اشاره به اینکه کشور در وضعیت مناسب آبی 
قرار نــدارد در این زمینه توضیــح داد: آب ۲ هزار و ۸۰۰ 
مشترک بد مصرف آب در کلان شهر تهران برای ساعت هایی 
در روز قطع شــد و هدف تغییر در رفتارهای مصرفی بوده 
است.وی افزود: سیاســت های تنبیهی برای مشترکین آب 
در پاییز اعمال می شود به صورتی که مشترکینی که بیش 

از الگو مصرف کننــد، در قبوض آنها جرایمی درنظر گرفته 
خواهد شد.سخنگوی صنعت آب اضافه کرد: تعدا مشترکین 
بد مصرف از ۶ درصد به ۵ درصد رســیده اســت. بنابر این 
این طرح از بازدارندگی کافی برخوردار بوده و کســانی که 
در منزل خود اســتخر دارنــد و از عددی که به عنوان الگو 
برایشان ارائه شــده عبور کنند جریمه می شوند.قاسم زاده 
اضافه کرد: سیاست های تشــویقی برای مشترکین آب در 
نظر گرفته شــده به طوری که اگر مشــترکین در تقسیم 
بندی مشترکین خوش مصرف قرار بگیرند، و نسبت به روال 
عمومی مصرف خود، کاهش مصرف داشــته باشند، به ازای 
هرمترمکعب کاهش مصرف، ۳.۰۰۰ تومان تشویق برای این 
دسته از مشــترکین درنظر گرفته می شود.وی در پاسخ به 
خبــر نگار مهر مبنی بر چگونگی اعمال تعرفه پلکانی برای 
مشترکان پرمصرف در این زمینه توضیح داد: چندین سال 
است که تعرفه پلکانی وجود دارد و امسال هم الگوی مصرف 
را با تعرفه پایین حساب می کنیم و بعد از اینکه وارد بالای 

الگوی مصرف می شوند شامل تعرفه های پلکانی می شوند.
قاســم زاده ادامــه داد: تعرفه های پایــه از ۳۰۰ تومان 
شروع می شــود ولی تعرفه های مازاد ۳.۵۰۰ تومان است. 
برای اســتان هایی که نیاز به اب بیشتری دارند سطح الگو 
تعریف شده است و از ۱۳ تا ۱۸ است، استان هایی که سرانه 
مصرفشان ماهیتاً باید بالا باشد ۱۸ و استان هایی که نیاز به 
آب کمتــری دارند ۱۳ به عنوان الگوی مصرف برای آنها در 

نظر گرفته شده است.
قاسم زاده با بیان اینکه »برنامه ریزی ها بر این اساس است 
که هیچ گونه قطعی آبی در بخش خانگی در پاییز نداشــته 
باشــیم«، گفت: هیچ شــهری در حال حاضر در وضعیت 
تنش آبی نیســت اما برای ۱۳۲ شــهر، طرح های آبرسانی 
اضطراری مدیریت ریسک تعریف کرده ایم تا در صورتی که 
این شهرها در شــرایط تنش آبی قرار گرفتند، اجرای این 
طرح ها، راهگشا باشد.وی افزود: از هفته آینده بارندگی های 
مناســبی در کشور آغاز می شــود که امیدواریم بخشی از 

کاهش بارش ها را جبران کند.

تعریف طرح های آبرسانی اضطراری برای ۱۳۲ شهر

فقط 37 درصـد سـدها پر هستند

وزارت جهاد کشــاورزی اعلام کرده است، مجموع تولید زعفران امسال ایران 
۳۵۰ تن اســت، بر اساس قرارداد ایران و قطر قرار است، بخش عمده از زعفران 
ایران به میزان ۲۰۰ تن تنها به این کشــور صادر شود. به گفته کارشناسان؛ قرار 
داد زعفران ایران و قطر علاوه بر داشتن ابهامات زیاد، مصداق تقدیم انحصار بازار 
زعفران ایران به کشــور قطر است.به گزارش اقتصاد آنلاین، در پایان شهریور ماه 
سالجاری رسانه ها از امضاء بزرگترین قرارداد تجاری زعفران جهان به حجم ۲۰۰ 
تن بــه ارزش اولیه ۳۰۰ میلیون دلار، بین ایران و قطر خبر دادند.از اهداف این 
قرار داد که، بزرگترین قرارداد تجاری انتقال زعفران در جهان محسوب می شود، 
جلوگیری از خام فروشی، ایجاد ارزش افزوده، تعریف بازارهای جدید و بین المللی 

برای عرضه زعفران ایران ذکر شده است. 
در انتهایی مهرماه سالجاری نخســتین محموله زعفران ایران به قطر ارسال 
شد.اما، آغاز ارسال زعفران به قطر در حالی است که، این قرار داد ابهامات زیادی 
دارد و تا امروز به آن ها به روشــنی پاســخ داده نشده است.علی حسینی، عضو 
شــورای ملی زعفران ایران در گفت و گو با اقتصــاد آنلاین، درباره برخی از این 
ابهامات، اظهار کرد: طبق اعلام وزارت جهاد کشــاورزی امسال ۳۵۰ تن زعفران 
در کشــور تولید می شود، بر اساس قرارداد ایران و قطر قرار است حجم ۲۰۰ تن 

زعفران فقط به کشــور قطر صادر شــود، به عبارت دیگر ما بخش اعظم تولید 
یکســال خود را تنها به یک کشور ارسال خواهیم کرد.به گفته حسینی، انحصار 
بازار زعفران ایرانی به قطر و تبدیل این کشــور به بازیگردان بازار زعفران جهان 
در حالی اســت که پیش از این قطر هیچ سابقه در بازار زعفران نداشته است و 
نامی از آن در این بازار نبوده است.وی یادآور شد:در حال حاضر ۶۵ کشور مشتری 
زعفران ایران هستند و با ارسال بخش عمده زعفران ایران به کشور قطر، به طور 
قطع نمی توانیم پاســخگوی نیاز سایر کشورها باشیم که سال ها مشتریان اصلی 
ایران بوده اند.وی همچنین، منحصر شــدن صادرات این حجم از زعفران به یک 
شــرکت داخلی را نیز مورد انتقاد قــرار داد و آن را از دیگر ابهامات این قرارداد 

عنوان کرد. 
حسینی افزود: در این قرارداد، تنها یک شرکت متولی صادرات ۲۰۰ تن زعفران 
شده است که خود نیز مصداق انحصار است.وی با اشاره به ذکر جلوگیری از خام 
فروشــی زعفران به عنوان یکی از اهداف قرارداد ایران و قطر، گفت: ارسال حجم 
قابل توجه ای از زعفران ایران به کشــور قطر بدونه فرآوری آن، خام فروشی در 
حجم زیاد است که در نوع خود بی سابقه بوده است.حسینی اضافه کرد: در حال 
حاضر در صنایع فرآوری کشــور برای جذب یک هزار تن زعفران ظرفیت سازی 

شــده است، جای سؤال دارد دلیل بی توجه ای به این ظرفیت  و متوسل شدن به 
کشــور ثالث برای فرآوری به بهانه ایجاد ارزش افزوده به جای حمایت از صنایع 
داخلی چیســت؟.این عضو شورای ملی زعفران خواست کشاورزان و فعالان بازار 
زعفران را شفاف سازی و رفع ابهامات قرار داد ایران و قطر دانست و افزود: انتظار 
ما این اســت به دور از هر گونه تعصب و اتهام و با اولویت قرار دادن منافع ملی، 
درباره این قرارداد شفاف ســازی شود و به سؤالات و ابهامات متعدد ایجاد شده، 

پاسخ داده شود.

انحصار زعفران تقدیم قطر شد؟

قرارداد پر ابهام طلای قرمز ایران

مجموع اوراق گام صادر شــده توســط بانک ها از 
بهمن ۱۳۹۹ تا پایان مهــر ۱۴۰۱ برابر با ۳۰.۲ هزار 
میلیارد تومان اســت که بیــش از ۲۱.۴ هزار میلیارد 
تومان آن به عملکرد ماه های اخیر مرتبط می شود.به 
گزارش ایســنا، بانک مرکزی اعلام کرد که با توجه به 
اصلاح دســتورالعمل گام و مشوق های در نظر گرفته 
شده برای اســتفاده از این ابزار، عملکرد صدور اوراق 
گام طــی ماه های اخیر با افزایــش قابل توجه مواجه 
شده و روند استفاده از این ابزار صعودی است. گفتنی 
است؛ در سال نخست استفاده از این ابزار صرفاً برخی 
صنایــع مانند خودرو، قطعه ســازی و لوازم خانگی از 
این ابزار استفاده کردند ولی در چهار ماه اخیر، طیف 
بســیار متنوعی از فعالیت های اقتصادی شامل صنایع 
خودرو، قطعه ســازی، لوازم خانگــی، صنایع غذایی، 
کشــاورزی، صنایع دارویی، صنایع شیمیایی، فلزات 
اساســی، محصولات فلزی، مصالح ساختمانی، صنایع 
الکتریکــی و الکترونیکی از این ابزار برای تأمین مالی 

تولید استفاده کرده اند.
همچنین، تعداد صدور اوراق گام توسط بانک ها به 

۱۱۲ فقــره و تعداد بانک های فعال در صدور اوراق به 
۱۰ بانک افزایش یافته اســت.البته لازم به ذکر است 
کــه مجوز صدور اوراق گام به ۲۴ بانک ابلاغ شــده و 
بانک های دارای مجوز صــدور اوراق گام می توانند از 
طریق سامانه گام و در چارچوب ضوابط ابلاغی بانک 
مرکزی نســبت به انتشــار اوراق اقدام کنند. با توجه 
به مصوبات ســتاد اقتصادی دولت، تکلیف شده است 
حداقل ۲۰ درصد از کل تسهیلات پرداختی به بخش 
تولید در ســال جاری از طریق تأمین مالی زنجیره ای 
صورت گیرد. به منظــور تحقق هدف گذاری مذکور، 
به گونه ای برنامه ریزی شــده اســت که تا پایان سال 
جاری حداقل به میزان ۱۰۰ هــزار میلیارد تومان از 
معاملات بورس کالا از طریق ابزارهای اعتباری مانند 
اوراق گام تسویه شده و همچنین تأمین مالی سرمایه 
در گــردش زنجیــره نفــت، گاز، فرآورده های نفتی، 
پتروشــیمی و صنایع شــیمیایی و نیز زنجیره صنایع 
غذایی و کشاورزی حداقل به میزان ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان با استفاده از ابزارهای تأمین مالی زنجیره ای از 

قبیل اوراق گام صورت گیرد.

رئیس اتاق مشــترک ایران و عراق خاطر نشــان 
کــرد: بخش قابل توجهی از صــادرات گاز به عراق به 
دلیــل نحوه پرداخت عراقی با چالش مواجه شــد که 
هم اکنون بخش اعظمی از این پرداخت ها جبران شده 

است.
یحیی آل اسحاق در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنــا، روابط تجــاری ایــران و عراق را یــک رابطه 
اســتراتژیک عنوان کرد و افزود: تحولات سیاسی در 
عراق برای فعالان اقتصادی حائز اهمیت اســت و آنها 
حدس می زنند که بــا ترکیب جدید کابینه دولت در 
عراق روابط تجاری مســاعدتر  شود؛ اما در هر صورت 
بایــد منتظر بمانیم و ببینیــم در عمل چه اتفاق های 

جدیدی بین دو کشور رخ خواهد داد.
وی بــا بیان اینکه مذاکره ایــران و عراق مطابق با 
روال عــادی پیش می رود، گفــت: یک هیات تجاری 
به سرپرستی معاون اقتصادی وزارت خارجه ایران به 
اقلیم عراق رفته و طی این ســفر  بــه به نتایج قابل 
توجهی دســت یافته اند و در ماه  آینده نمایشــگاهی 

ایرانیان در اقلیم برگزار خواهد شد.

وی در پاســخ به این پرسش که عراقی ها خواهان 
تجارت دو ســویه بین ایران و عراق هســتند و بر این 
باورند که شــرایط به گونه ای که ایران بیشــتر کالا به 
عراق صــادر می کند و می خواهند این توازن را بر هم 
بزنند آیا شــرایط برای تجارت دو ســویه ایجاد شده 
است؟ گفت: درخواست فعالان اقتصادی عراقی در این 
زمینه درست اســت صادرات مجدد از عراق به ایران 
تابع کالاهای عراقی می شود به این معنا که تعرفه به 

آن بسته می شد.
این فعال اقتصادی ادامه داد: امکان ترانزیت در این 
شرایط دشوار اســت از این رو در  ۳ سال گذشته این 
موضوع را طرح کردیم و عراقی ها بحث ترانزیت را در 
مجلس کشورشان بررسی و در نهایت تصویب و آیین 
نامه  آن در حال ابلاغ اســت که در صورت اجرا تامین 
بخش قابل توجهی از نیازهای اساسی ما نه از تولیدات 
این کشور بلکه از مسیر عراق افزایش پیدا می کند؛ اگر 
روابط ترانزیتی و مقدمات افتتاح راه آهن شــلمچه به 
بصره و حمل و نقل یکســره فراهم شود بدون تردید 

روابط تجاری ایران و عراق به تعادل خواهد رسید.

تصویب ترانزیت کالاهای اساسی از مسیر عراق به ایران انتشار اوراق گام از ۳۰ هزار میلیارد گذشت

اخبار انرژی

چین مسبب کاهش قیمت نفت شد
قیمت نفت در معاملات روز دوشنبه پس از این که آمار رسمی، ضعیف ماندن 
تقاضا در بزرگترین واردکننده نفت جهان را نشان داد، کاهش پیدا کرد.به گزارش 
ایسنا، بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در دسامبر، با ۴۰ سنت معادل ۰.۴ 
درصد افزایش، به ۹۳ دلار و ۱۰ ســنت در هر بشــکه رسید. نفت برنت هفته 
گذشته دو درصد رشد کرده بود. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
برای تحویل در دسامبر، با ۳۹ سنت معادل ۰.۵ درصد افزایش، به ۸۴ دلار و ۶۶ 
ســنت در هر بشکه رسید.آمار گمرکی نشان داد واردات نفت چین در سپتامبر 
به ۹.۷۹ میلیون بشکه در روز رسید و اگر چه در مقایسه با اوت افزایش داشت 
اما نسبت به مدت مشــابه سال گذشته دو درصد کمتر بود زیرا پالایشگاه های 
خصوصی در بحبوحه ضعیف شدن حاشیه سود و افت تقاضا، تولیدشان را کاهش 
داده اند.تحلیلگران گروه تحقیقاتی ANZ در یادداشتی اعلام کردند: احیای اخیر 
واردات نفت به چین در سپتامبر ضعیف شد. پالایشگاه های خصوصی نتوانستند 
از ســهمیه واردات بالاتری که دولت به آنها اختصاص داده بودند، استفاده کنند 
زیرا تقاضا برای ســوخت همچنان از قرنطینه های کووید، متاثر مانده است. این 
امر با کاهش حاشــیه سود پالایش و محدودیت صادرات فرآورده های سوختی، 
تشدید شده است.ابهامات پیرامون سیاست کووید صفر و بحران املاک با وجود 
رشد بهتر از حد مطلوب تولید ناخالص داخلی این کشور در سه ماهه سوم که 

کارآمد بودن تدابیر محرک رشد را بارز کرد، نمایان شده است. 
این آمار یک روز پس از آن منتشــر شــد که شی جین پینگ برای بار سوم 
رئیس جمهور چین انتخاب شد و موضع خود را به عنوان قدرتمندترین رئیس 
جمهور این کشــور از زمان مائو زدونگ تحکیم کرد.نفت برنت هفته گذشته با 
وجود اعلام فروش ۱۵ میلیون بشــکه نفت از ذخایر نفت اســتراتژیک آمریکا، 
افزایش یافت. این فروش بخشــی از برنامه برداشت ۱۸۰ میلیون بشکه نفت از 
این ذخایر است که در ماه مه آغاز شد. بایدن اعلام کرده است وقتی قیمت نفت 
آمریکا به حدود ۷۰ دلار برســد، پر کردن این ذخایر آغاز خواهد شــد.به گفته 
تحلیلگران ANZ، اظهارات بایدن مبنی بر این که آمریکا، زمانی نفت خریداری 
خواهد کرد که قیمت ها به ۷۰ دلار برســد، سطح حمایتی قوی فراهم می کند.

بر اساس گزارش رویترز، شرکت خدمات انرژی بیکرهیوز روز جمعه اعلام کرد 
شــرکت های انرژی آمریکایی هفته گذشته برای دومین هفته متوالی، به شمار 

دکل های حفاری نفت و گاز طبیعی اضافه کردند.

صادرات سوخت چین رکورد ۱۵ ماهه زد
صادرات ســوخت چین در ســپتامبر به بالاترین حجم ماهانه از ژوئن سال 
۲۰۲۱ افزایش یافت.به گزارش ایســنا، آمار اداره کل گمرک چین نشــان داد 
واردات نفت خام به چین در سپتامبر، دو درصد در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته کاهش داشت اما پالایشگاه های چینی، صادرات سوخت را به بالاترین 
حجم از ژوئن سال ۲۰۲۱ تاکنون افزایش دادند تا از حاشیه سود قوی صادرات 
بهره ببرند.طبق این آمار که یک هفته دیرتر از موعد منتشــر شــد، بزرگترین 
واردکننده نفت جهان، ماه میلادی گذشــته ۴۰.۲۴ میلیون تن معادل حدود 
۹.۷۹ میلیون بشکه در روز نفت خام خرید. این رقم بالاتر از ۹.۵ میلیون بشکه 
در روز واردات اوت بود اما در مقایســه با حدود ۱۰ میلیون بشــکه در روز در 

سپتامبر سال ۲۰۲۱، کاهش داشت.
میزان واردات نفت چین در ۹ ماه نخســت ســال میلادی جاری به ۳۷۰.۴ 
میلیون تن معادل حدود ۹.۹ میلیون بشــکه در روز بالغ شد که ۴.۳ درصد در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته کاهش داشت. این نخستین کاهش سالانه 
واردات برای این مدت، از ســال ۲۰۱۴ محسوب می شود.دورنمای تقاضا برای 
ســوخت در چین تحت تاثیر محدودیت های سخت گیرانه کووید ۱۹ که مانع 
فعالیت های تولیدی و ســفر شده است، تیره شده است. اگر چه پالایشگاه های 
دولتی، فعالیت شــان را از اختلالات و تعمیرات از ســرگرفته اند، پالایشگاه های 
خصوصی که عامل حدود یک پنجم از واردات نفت به چین هســتند، همچنان 
تولیدشان را پایین نگه داشته اند.یک مدیر معاملاتی یک پالایشگاه خصوصی در 
شرق چین پیش از انتشار این آمار گفت: اعتماد خیلی پایین آمده است. حاشیه 
سود خوب نیست و پالایشگاه ها انگیزه ای برای تولید ندارد.با این حال، آمار نشان 
داد صادرات فرآورده های نفتی شــامل دیزل، بنزین، سوخت هواپیما و سوخت 
دریایی ماه میلادی گذشته ۳۶ درصد در مقایسه با سپتامبر ۲۰۲۱ رشد کرده 
و به ۵.۶۴ میلیون تن رسیده است.صادرات از ابتدای سال تا پایان سپتامبر، در 
نتیجه سیاســت پکن برای محدود کردن صادرات ســوخت و فعالیت پالایشی 
اضافی، ۲۷.۶ درصد کاهش یافت و به ۳۵.۴۵ میلیون تن رسید. اما در سپتامبر 
پکن ســهمیه جدیدی برای صادرات سوخت اعلام کرد تا به اقتصاد رو به افول 
خود تحرک ببخشــد. این تصمیم ممکن است باعث شود صادرات تا پایان سه 

ماهه نخست سال ۲۰۲۳ بهبود بیشتری پیدا کند
بر اســاس گزارش رویتــرز، واردات گاز طبیعی چین از طریق خط لوله و به 

شــکل ال ان جی، در ســپتامبر بهبود یافت و به ۱۰.۱۵ میلیون تن رســید که 
بالاترین میزان از ژانویه بود. با این حال، حجم مذکور در مقایسه با سپتامبر سال 
گذشــته، ۴.۴ درصد کاهش یافت. واردات ال ان جی برای اجتناب از خرید گران 
محموله های تک، کاهش پیدا کرده است. واردات گاز چین در ۹ ماه نخست سال 
میلادی جاری، ۹.۵ درصد در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته کاهش داشت 

و به ۸۱.۱۶ میلیون تن رسید.

افزایش صادرات نفت روسیه به چین
واردات نفت چین از روســیه در ماه ســپتامبر ۲۲ درصد در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته رشد کرد اما همچنان کمتر از میزان واردات نفت از عربستان 
ســعودی ماند.به گزارش ایســنا، آمار اداره کل گمرک چین نشان داد صادرات 
نفت روســیه به چین از طریق خط لوله سیبری شرقی اقیانوس آرام و صادرات 
دریابــرد از بنادر اروپایی و خاور دور، در ســپتامبر به ۷.۴۶ میلیون تن معادل 
۱.۸۲ میلیون بشکه در روز بالغ شد. این آمار در مقایسه با ۱.۹۶ میلیون بشکه 
در روز در اوت و رکورد حدود دو میلیون بشــکه در روز در مه، کاهش داشــت.

میزان واردات از عربســتان سعودی در ســپتامبر، به ۷.۵۳ میلیون تن معادل 
۱.۸۳ میلیون بشــکه در روز رسید که در مقایسه با ۱.۹۹ میلیون بشکه در روز 
در اوت کاهش داشت و ۵.۴ درصد کمتر از مدت مشابه سال گذشته بود.خرید 
بیشتر از روســیه و همچنین کاهش دو درصدی خرید چین بر مبنای سالانه، 
ســهم آنگولا که بزرگترین صادرکننده غرب آفریقاســت را کاهش داد و حجم 
صادرات این کشــور به چین بر مبنای سالانه، ۳۶ درصد کاهش یافت.عربستان 
سعودی در مدت ۹ ماه، با صادرات ۶۵.۸۴ میلیون تن نفت به چین، بزرگترین 
تامین کننده نفت چین ماند هر چند که صادرات این کشــور بر مبنای سالانه، 
یک درصد کاهش داشــت. حجم صادرات روسیه حدود ۹ درصد کاهش یافت 
و به ۶۴.۲۶ میلیون تن رســید و در رتبه دوم قرار گرفت.آمار گمرکی نشان داد 
واردات از مالزی که در دو سال گذشته به نقطه دریافت نفت تحت تحریم ایران، 
ونزوئلا و این اواخر روســیه تبدیل شــده است، بیش از دو برابر شد و به رکورد 
۴.۰۵ میلیون تن رســید و از رکورد قبلی ۳.۳۷ میلیون تن در اوت، فراتر رفت.

چین که در اوت هیچ وارداتی از آمریکا نداشــت، حدود ۷۹۵ هزار تن نفت خام 
آمریکا را در سپتامبر خریداری کرد.بر اساس گزارش رویترز، هیچ آمار واردات از 

ونزوئلا یا ایران در سپتامبر ثبت نشد.


